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Wiosną 2024 roku czeka-
ją nas wybory, przyszła 
więc pora podsumowań. 
Tragicznym biegiem 
zdarzeń zaczęliśmy tę 
kadencję samorządową 
od pogrzebu prezydenta 
Pawła Adamowicza.  
To były czarne dni.  
Wiem, że tamten czas 
przetrwaliśmy i spro-
staliśmy kolejnym wy-
zwaniom tylko dlatego, 
że zrobiliśmy to razem. 
Dziękuję Wam, gdańsz-
czanki i gdańszczanie,  
za tę wspólną troskę  
o nasze miasto i siebie 
nawzajem.

Wyzwania międzyludzkie
Chwilę po trudnym po-
żegnaniu prezydenta 
Pawła Adamowicza  
w 2019 roku, musieliśmy 

zmierzyć się z pande-
mią. Szyliśmy maseczki, 
pomagaliśmy sąsiadom, 
dowoziliśmy posiłki se-
niorom... Niespotykanie 
wielka mobilizacja na-
stąpiła również  
w pierwszych dniach 
wojny w Ukrainie. 
Na dziesiątki tysięcy 
uchodźców, którzy przy-
byli do naszego miasta, 
czekało zorganizowane 
wsparcie oraz otwarte 
serca i domy gdańsz-
czan. Dla wielu Euro-
pejczyków staliśmy się 
wtedy wzorem niesienia 
bezinteresownej pomocy 
drugiemu człowiekowi  
w potrzebie. 

Wyzwania gospodarcze
Mijająca kadencja sa-
morządu była dla naj-
większych polskich miast 
wyzwaniem, szczególnie 
jeśli mowa o wielkich 
inwestycjach. Przywołam 
tylko PKM na Gdańsk 
Południe. Niestety przez 
zmiany w podatkach 
zwanych Polskim Ładem, 
budżet Gdańska stracił 
800 mln zł. Co więcej, 
na skutek zablokowania 
przez poprzedni rząd 
funduszy europejskich  
i tych pochodzących  
z Krajowego Planu Od-
budowy, polskie samo-
rządy stały w kolejce po 
krajowe dotacje i pożycz-
ki. Według niezależnych 
instytucji, jak Fundacja 
Batorego, kryteria przy-
działu pieniędzy nie były 

jasne i nie były uczciwe. 
Mimo obiektywnych 
trudności udało się dzię-
ki naszej determinacji, 
współpracy i wsparciu 
specjalistów, zrealizo-
wać wiele potrzebnych 
przedsięwzięć, jak zakup 
nowych ekologicznych 
autobusów, przebudowa 
ul. Kielnieńskiej, zago-
spodarowanie Wyspy 
Spichrzów czy rozpo-
częcie prac przy Nowej 
Świętokrzyskiej. Z kolei 
współpraca z organiza-
cjami pozarządowymi 
przyniosła 678 nowych 
miejsc w żłobkach  
i 1207 w przedszkolach.
O tym, co się zadziało  
w naszym mieście przez 
ostatnie pięć lat, prze-
czytacie Państwo na ko-
lejnych stronach.

Nasz wspólny sukces
Gdańsk znalazł się  
w czołówce miast  
w Europie, w których 

dobrze się żyje, czyli 
mieszkańcy czują się 
szczęśliwi. W rankingu 
zrealizowanym na zlece-
nie Komisji Europejskiej 
wyprzedziły nas jedynie 
Zurych (Szwajcaria),  
Kopenhaga (Dania)  
i Groningen (Holandia). 
Z wynikiem 95% Gdańsk 
otarł się o podium.  
Nie byłoby tego sukcesu, 
bez naszej wspólnej pra-
cy, codziennej zaradno-
ści, przedsiębiorczości  
i troski o miejsce,  
w którym żyjemy.  
To jest dla mnie nie-
zwykle budujące, że 
mieszkanki i mieszkańcy 
Gdańska interesują się 
swoją najbliższą okolicą, 
że tak chętnie działają  
w radach dzielnic i lokal-
nych stowarzyszeniach, 
realizują projekty  
w ramach Budżetu 
Obywatelskiego oraz 
wspierają ogólnopolskie 
i lokalne akcje pomocy. 

WSPÓLNIE 
DLA 
GDAŃSKA

Razem pożegnaliśmy prezydenta Pawła Adamowicza,  
a później krytycznie obserwowaliśmy pracę śledczych  
i proces. Wspominamy prezydenta co roku 13 i 14 stycznia.
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Wiadukt Biskupia Górka – koszt 141 mln zł 
(w tym 115 mln zł z UE).

Nowa Warszawska – koszt 63,5 mln zł 
(w tym 43,7 mln zł z UE).

Unowocześniamy komunikację miejską. Wymieniamy spalinowe autobusy na przyjazne środowisku.  
Po ulicach Gdańska jeździ już 21 pojazdów elektrycznych, wkrótce dołączy 10 wodorowych.

Dzięki dobrej współpracy 
z lokalnym biznesem 
nasza Wyspa Spichrzów 
przestała straszyć. 
Nowa przestrzeń cieszy 
gdańszczan i naszych 
gości. Zabudowa Wyspy 
Spichrzów otrzymała 
prestiżową nagrodę 
MIPIM Awards 2020, 
zwaną „Oskarem 
nieruchomości”.  
Miejsce tętni życiem 
przez cały rok. Są tam 
nowe restauracje, kluby 
i hotele. W ramach 
inwestycji została 
powiększona marina, 
a Most Siennicki stał się 
mostem zwodzonym.

DZIĘKI UNIJNYM 
I MIEJSKIM ŚRODKOM 
ROZWIJAMY GDAŃSK

Basen dla Brzeźna,  
Letnicy i Nowego Portu 
oraz remediacja Szańca 
Zachodniego to dwie 
ważne sprawy, którym 
udało się nadać bieg  
w tej kadencji.

Pod wnioskiem o budo-
wę pływalni podpisało 
się kilka tysięcy miesz-
kańców. My, radni oraz 
Pani Prezydent pokona-
liśmy największe wyzwa-
nia:
• pozyskanie gruntu przy 
ul. Krasickiego od woje-
wody,

• zmiana miejscowego 
planu zagospodarowa-
nia przestrzennego,
• wykonanie projektu 
budowlanego z uzyska-
niem pozwolenia  
na budowę,

• zapewnienie źródła 
finansowania budowy.

Ówczesny wojewoda po-
czątkowo nie był chętny 
do przekazania gruntu 
pod budowę pływalni 
przy ul. Krasickiego. Po 
petycji radnych z wszyst-
kich klubów uczynił to, 
ale dopiero w grudniu  
2022 roku. 

Rada Miasta Gdańska 
zmieniła miejscowy 
plan zagospodarowania 
przestrzennego, aby 
umożliwić tam budowę 

Nie sposób zapomnieć, 
że w ostatnich wyborach 
parlamentarnych głos 
oddało 81,5% mieszka-
nek i mieszkańców na-
szego miasta. Frekwencja 
w Gdańsku to prawdziwe 
mistrzostwo!
Kurs na miasto 
dobrego życia
Przed nami kolejne za-
dania – podnoszenie ja-
kości życia mieszkańców 
południowych dzielnic  
i poprawa infrastruktury 
tam, gdzie konieczna 
jest zmiana. Potrzeb-
ne są następne szkoły, 
przedszkola i miejskie 
mieszkania. Drogi, w tym 
drogi rowerowe, chod-
niki i baseny również są 

ważne. Nie mniej istotne 
pozostają inwestycje  
w miejsca i przedsię-
wzięcia, które sprawiają, 
że razem żyje się nam le-
piej, ciekawiej, piękniej: 
domy sąsiedzkie, kluby 

seniora, parki. Tylko w tej 
kadencji działa 28 do-
mów i klubów sąsiedz-
kich i ponad 70 klubów 
seniora. I kwestie, które 
leżą mi szczególnie na 
sercu. 

pływalni. Na ukończeniu 
jest projekt budowlany 
z uzyskaniem pozwole-
nia na budowę, co jest 
zrealizowane z budżetu 
Miasta Gdańska. Zapew-
niliśmy źródło finanso-
wania budowy. Miasto 
Gdańsk zobowiązało się 
w umowie z Wojewodą 
Pomorskim wybudować 
basen do grudnia 2027 
roku.

Cezary Śpiewak-Dowbór
przewodniczący klubu radnych 
Koalicji Obywatelskiej
w Radzie Miasta Gdańska

Poważnym wyzwaniem 
są miejsca pomocy psy-
chologicznej i psychia-
trycznej dla dzieci  
i młodzieży. Musimy też 
pamiętać o ekologii, 
trosce o zieleń i wodę. 
77-hektarowy park Połu-
dniowy to nie ostatnie 
wyzwanie.

Marzenia się materializu-
ją, gdy działamy wspól-
nie. Wierzę, że zrobimy 
to razem dla Gdańska!

Aleksandra Dulkiewicz
prezydent Gdańska

Aleja Pawła Adamowicza – koszt 236 mln zł 
(w tym 77,8 mln zł z UE).

Przebudowa trasy na Stogi – koszt 117 mln zł 
(w tym 73 mln zł z UE).

Już 776 dzieci przyszło na świat dzięki gdańskiemu 
programowi in vitro.
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Prezydent przeprowadziła w szkołach 18 spotkań  
w ramach Gdańskich Lekcji Obywatelskich.
Młodzież szczególnie interesowała się przede 
wszystkim funkcjonowaniem miasta. Poruszano także 
temat hejtu i dyskryminacji.

Wspólnie z rodzicami, nauczycielami i opiekunami 
dbamy o najmłodszych. W ciągu pięciu lat otworzyliśmy 
7 szkół różnego stopnia, 15 przedszkoli oraz 8 żłobków,  
z których korzystają nasze dzieci i młodzież. 
Prowadzimy dodatkowe zajęcia i unowocześniamy 
szkolne pracownie – w tej kadencji w 32 placówkach.

Realizujemy nowe projek-
ty drogowe: I etap Nowej 
Świętokrzyskiej – koszt 
81 mln zł (w tym 61 mln zł 
z rządowego funduszu), 
przebudowę ul. Kielnień-
skiej – koszt 63,5 mln zł  
(w tym 60 mln zł ze 
środków rządowych) 
Oddaliśmy rondo Czerska 
/ Niepołomicka – koszt 
11 mln zł, nowy fragment 
ul. Piotrkowskiej, łącznik 
między Niepołomicką  
a Łuczniczą – koszt  
2 mln zł.

Razem z marszałkiem 
Mieczysławem Strukiem 
projektujemy kolej na 
Gdańsk Południe, która 
zdecydowanie ułatwi 
poruszanie się po całym 
mieście. Miasto  
i województwo na cały 
proces przygotowawczy 
zabezpieczyło 50 mln zł.
Szacunkowy koszt 
budowy może wynieść 
blisko 2 mld zł.

DRUGA LINIA PKM 
BĘDZIE NAWIĘKSZĄ 
INWESTYCJĄ 
W HISTORII GDAŃSKA!

Otwarcie nowej szkoły przy ul. Srebrnej nastąpiło  
1 września 2023 roku.
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Wspólnie 
przezwyciężyliśmy 
trudny czas pandemii.
Razem szyliśmy maseczki, 
pomagaliśmy seniorom  
w zakupach. Dbaliśmy  
o naszych sąsiadów i osoby 
samotne. W tym trudnym 
czasie wspieraliśmy 
również gdańskich 
przedsiębiorców, którzy 
mogli sięgnąć do pakietu 
pomocowego i szeregu ulg. 
Gdańszczanie korzystali 
z punktów szczepień 
uruchomionych przez 
miasto wspólnie  
z Uniwersyteckim  
Centrum Klinicznym  
i szpitalami Copernicus.

Park Południowy zamiast 
bloków – 77 hektarów 
terenów, które częściowo 
miały być zabudowane. 
Będzie drugim co do  
wielkości parkiem  
miejskim (po parku 
Reagana – 85 hektarów). 
Wspólnie z mieszkańcami 
zadecydowaliśmy, że 
w tym roku powstanie 
w nim m.in. ogród 
motyli, sad, warzywniak 
sąsiedzki oraz grillowisko. 
W Gdańsku jest obecnie  
12 parków.

Przy okazji inwestycji przeciwpowodziowych w nowe 
zbiorniki za 183 mln zł (w tym 58 mln zł z UE) powstały 
także parki, strefy sportowe oraz nowe przestrzenie 
zielone.

Razem sadzimy nowe,
drzewa, zieleńce
i miejskie mikrolasy 
(w pobliżu Parku 
Południowego oraz na 
Jasieniu – na zdjęciu).
Dbamy o zwierzęta,
zarówno remontując
miejskie schronisko,  
ale i w terenie – chroniąc
żaby i jeże przed
samochodami.

Wszyscy dbamy o środowisko. Gdańszczanie coraz 
lepiej segregują odpady. Za 69 mln zł (w tym 38 mln 
z UE) unowocześniliśmy sortownię na Szadółkach.  
Zbudowaliśmy też sorterownię w Rudnikach. 
Kontynuujemy prace zmniejszające uciążliwości  
w południowych dzielnicach Gdańska.

W ciągu pięciu lat 
zbudowaliśmy lub 
wyremontowaliśmy 
1821 mieszkań o łącznej 
wartości 257 mln zł.

Koszt budowy Portu 
Czystej Energii wyniósł 
667 mln zł (w tym 271 mln 
zł z UE). Energia i ciepło, 
które powstaną podczas 
spalania odpadów, 
posłużą mieszkańcom. 
Sama tylko energia 
wystarczy – przykładowo 
– na pokrycie 
zapotrzebowania  
na 3,5 roku gdańskiego 
taboru tramwajowego.
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Wspólne decydowanie o mieście – Budżet Obywatelski, 
stoły dzielnicowe, konsultacje z mieszkańcami, 
warsztaty dotyczące programów i strategii, interwencje 
u prezydent miasta, spacery dzielnicowe. Czasem się 
spieramy, czasem denerwujemy, ale nie ustajemy  
w poszukiwaniu najlepszych rozwiązań.

URZĄDZAMY MIASTO 
DLA KAŻDEGO

Cała nasza flota –  
253 autobusy  
i 141 tramwajów – jest 
niskopodłogowa.  
Mamy dostępne plaże  
dla wózków dziecięcych  
i osób ze szczególnymi 
potrzebami.

4 listopada 2023 
świętowaliśmy  
wysoką frekwencję  
w wyborach. Tego dnia 
36 000 zwiedzających 
nieodpłatnie skorzystało  
z oferty gdańskich 
instytucji. Największą 
popularnością  
cieszyło się gdańskie zoo 
i Muzeum Bursztynu, 
które otworzyliśmy  
w Wielkim Młynie  
w 2021 roku.

MUZEUM BURSZTYNU  
I KUNSZT WODNY – 
NOWE PRZESTRZENIE 
NA KULTURALNEJ 
MAPIE GDAŃSKA

Prezydent Dulkiewicz  
z radnymi stanowiącymi 
zaplecze polityczne,  
nie kończy kadencji  
z tarczą. Symbolami 
stały się owce jako ko-
siarki gdańskich łąk oraz 
uschnięta palma rosnąca 
ponad 180 lat, do czasu 
nieudolnej próby, prze-
budowy właśnie dla niej 
szklanego domu. 

Pięć lat nie wystarczyło, 
by znaleźć rozwiąza-
nie dla historycznego 
centrum miasta, gdzie 

nie udaje się utrzymać 
porządku i poczucia bez-
pieczeństwa mieszkań-
ców. Nie ruszyła komu-
nikacja rowerowa MEVO, 

wspólny elektroniczny 
bilet FALA, a nadal snują-
cy się smród wysypiska  
w Szadółkach tak bardzo 
dokucza, iż stanowi  
o złej, końcowej ocenie. 

Nagroda Księżnej Asturii 
tytułem „Zgoda” była 
jednak na wyrost, gdyż 
nawet Gdańskie Centrum 
na rzecz Równego Trak-
towania nie ograniczyło 
dyskryminacji i przemo-
cy, wulgarnych aktów 
agresji w przestrzeni 
publicznej. 

Wspieramy lokalnych 
twórców, gościmy 
artystów z całej Europy  
na Festiwalu FETA. 
Podczas trzech edycji 
2019, 2022 i 2023 
przyjechały do Gdańska 
33 teatry z zagranicy oraz 
24 z Polski. W sumie  
178 spektakli obejrzało  
124 tys. widzów.

Angażowanie się w po-
litykę ogólnopolską nie 
przyniosło dotąd żad-
nych korzyści mieszkań-
com, a biorąc pod uwagę 
wielkość otrzymanych 
dotacji inwestycyjnych, 
wręcz straty. Odczuwamy 
to codziennie, porusza-
jąc się po ulicach dziel-
nic naszego miasta.

Kazimierz Koralewski
przewodniczący klubu radnych 
Prawo i Sprawiedliwość  
w Radzie Miasta Gdańska
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Jesteśmy solidarni: 
co roku wspieramy 
akcje Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy, 
od początku pomagamy 
ludziom uciekającym 
przed wojną w Ukrainie. 

Co roku, 4 czerwca,
świętujemy koncertami
i Strefą Społeczną
początek naszej
demokracji i pokojowych
przemian w 1989 roku.
W ramach Święta 
Wolności i Praw 
Obywatelskich odbywają 
się debaty i rozmowy 
z bohaterami polskiej 
wolności. W Gdańsku 
spotykają się organizacje 
pozarządowe z całego 
kraju.

GDAŃSK W CENTRUM 
WYDARZEŃ

ZMIANA W POLSCE 
ZNOWU ZACZĘŁA SIĘ 
OD GDAŃSKA! 

Pamiętamy o naszych bohaterach. Każdego roku 
organizujemy obchody upamiętniające Grudzień 70', 
powstanie ruchu Solidarności i podpisanie Porozumień 
Sierpniowych. 1 września jesteśmy na Westerplatte, 
pod pomnikiem Obrońców Poczty Polskiej oraz na 
cmentarzu Ofiar Hitleryzmu na gdańskiej Zaspie. 
Przypominamy o dokonaniach Polaków z Wolnego 
Miasta Gdańska i ich zasługach dla Ojczyzny.

Razem wygraliśmy!  
W wyborach  
15 października 2023 
frekwencja wyborcza  
w Gdańsku wyniosła 
81,5%. Rekordowy  
wynik 74,4% w kraju  
to również sukces 
naszego budzika  
i gdańskiej kampanii 
„Nie śpij, bo Cię 
przegłosują”.

Dzięki współpracy 
z UNICEF (agendą ONZ) 
Gdańsk otrzymał ponad 
23 miliony złotych m.in. 
na świetlice integracyjne 
oraz doposażenie szkół  
i budowę nowych placów 
zabaw. Dzielimy się 
dobrem. 



w
w

w.
gd

an
sk

.p
l  

 | 
  

 /
gd

an
sk

   
|  

 
 /g

da
ns

k_
of

fic
ia

l  
 | 

  
 /

gd
an

sk

1312

Bawimy się na miejskich sylwestrach, integrujemy  
w nowych domach sąsiedzkich, nowym centrum  
dla organizacji pozarządowych – Dolna Brama.

RAZEM ŚWIĘTUJEMY 
WAŻNE CHWILE

Tylko w tej kadencji 
w Gdańsku funkcjonuje 
28 domów i klubów 
sąsiedzkich oraz ponad  
70 klubów seniora.  
W 2021 roku otwarto 
Centrum Aktywności 
Lokalnej przy ul. 
Wadowickiej 5. W tym 
roku rozpoczynamy 
przygotowywanie 
inwestycji dwóch 
kolejnych Centrów 
Aktywności Lokalnej:  
na Jasieniu i Osowej.

GDAŃSK JEST DLA KAŻDEGO

Taka jest nasza 
wielokulturowa 
i wielokolorowa 
rzeczywistość. 
Spotykamy się  
na Marszu Równości, 
świętujemy 
Niepodległość  
na uroczystej Paradzie, 
wspieramy orszak  
Trzech Króli.



w
w

w.
gd

an
sk

.p
l  

 | 
  

 /
gd

an
sk

   
|  

 
 /g

da
ns

k_
of

fic
ia

l  
 | 

  
 /

gd
an

sk

1514

Wspieramy sport lokalny, 
kluby młodzieżowe, ale  
i rozgrywki światowych 
oraz europejskich lig.  
To w naszym mieście 
Polacy świętowali 
zwycięstwo  
w Siatkarskiej Lidze 
Narodów Mężczyzn 
(VNL) w ubiegłym roku. 
W 2023 roku  
w Gdańsku odbyły się 
także Mistrzostwa Świata 
Piłkarzy Ręcznych.  
Na sport młodzieżowy 
w Gdańsku w mijającej 
kadencji przeznaczyliśmy
33,5 mln zł.

Sukcesem Wszystko dla 
Gdańska Pawła Adamo-
wicza były wygrane wy-
bory prezydenckie  
i utworzenie samodziel-
nego klubu w Radzie 
Miasta Gdańska. Po wy-
borach udało nam się 
posklejać to, co się roz-
padło, powstała koalicja,  
a miastem rządzi stabil-
na większość. Po śmierci 
Prezydenta Adamowicza 
przyszły kolejne wybory, 
do których poszliśmy 
razem, wszystkie siły de-
mokratyczne wspierały 
Aleksandrę Dulkiewicz. 
W ciągu jednego dnia 
zebraliśmy 25 000 pod-
pisów poparcia dla kan-
dydatki. 

To były lata trudne z po-
wodu antysamorządowej 
polityki PiS. Przez tzw. 

Polski Ład z kasy Gdań-
ska zniknęło 800 mln zł. 
Sama likwidacja gimna-
zjów kosztowała  
gdańskiego podatnika 
37 mln zł. Mimo tego 
Gdańsk otwierał nowe 
szkoły, przedszkola, 
domy sąsiedzkie, sie-
dzibę IKM, kupował 
nowoczesne środki 
transportu, powstała 
nowa linia tramwajowa, 
zrewitalizowano Biskupią 
Górkę i Nowy Port, odno-
wiono zabytkowy ratusz 
na Oruni. 

W ostatnich latach sys-
tematycznie zwiększa-
no środki na program 
wsparcia zdrowia psy-
chicznego. Rząd PiS nie 
zauważał tego problemu, 
a ustawy związane ze 
zdrowiem psychicznym 
dzieci i młodzieży leżały  
w zamrażarce sejmowej 
Pani Marszałek Witek.  
I tu, podobnie jak  
w przypadku programu 
in vitro wyręczyliśmy 
państwo polskie. W tej 
kadencji ruszył program 
szczepień HPV, a dzięki 
Programowi Wsparcie 
Prokreacji na świat przy-
szło 770 dzieci. Jeżeli 
szczęście można mierzyć 

w ten właśnie sposób, to 
oznacza, że uszczęśliwi-
liśmy ponad pół tysiąca 
gdańskich rodzin. 

Znalazły się też pienią-
dze na rekultywację 
Szańca Zachodniego 
w Nowym Porcie oraz 
utworzenie Gdańskiego 
Funduszu Filmowego. 
8 marca do kin wejdzie 
Minghun, Jana P. Matu-
szyńskiego, pierwszy  
film dofinansowany 
przez GFF. 

Wspólnie z KO podjęli-
śmy rezolucje i apele  
w sprawie Lotosu, Ener-
gii czy przeciwko ode-
braniu Gdańskowi We-
sterplatte, a w Gdańsku 

pojawiła się pierwsza 
Honorowa Obywatelka 
– Danuta Wałęsa. Po wy-
buchu wojny na Ukrainie 
Gdańsk pomagał i nadal 
pomaga uchodźcom. 
Gdańszczanie zdali egza-
min z człowieczeństwa. 

Pod koniec kadencji do-
czekaliśmy się ważnych 
zmian politycznych. 
Mamy demokratyczny 
rząd, a „szczujnia”, czyli  
TVP PiS odpowiedzialna,  
w dużej mierze,  
za śmierć Prezydenta 
Adamowicza wreszcie 
zamilkła. 

Beata Dunajewska
przewodnicząca klubu radnych
Wszystko dla Gdańska
w Radzie Miasta Gdańska

Dbamy o zdrowie 
psychiczne młodzieży.
We współpracy 
z organizacjami 
pozarządowymi 
tworzymy nowe świetlice 
(m.in. punkty „Niebieskie 
Trampki” w Galerii 
Metropolia i Forum 
Gdańsk) i miejsca, gdzie
pracują psychologowie. 

Wspieramy lokalny 
biznes, także poprzez 
organizację jarmarków – 
Św. Dominika  
i Bożonarodzeniowego. 
Na wielu stoiskach 
można spotkać gdańskie 
rękodzieło. 
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VIII, najdłuższa w historii 
samorządu terytorial-
nego, kadencja Rady 
Miasta Gdańska dobiega 
końca. Przeszło pięć lat 
wspólnej pracy na rzecz 
naszego miasta, gdań-
szczanek i gdańszczan. 
Ten czas okazał się pełen 
zaskakujących i trudnych 
wyzwań. Początek na-
znaczony został tragicz-
ną śmiercią Prezydenta 
Adamowicza, stratą i 
okolicznościami, z któ-
rymi do dziś trudno się 
pogodzić. Koniec 2019 
roku przyniósł wyzwa-
nie w postaci pandemii, 
która wymagała przeor-
ganizowania pracy Rady. 
Potem wybuchła wojna 
w Ukrainie, a w między-
czasie władza centralna 
dostarczała nam wyzwań 
dynamicznie zmienia-
jącego się prawa, które 
wymuszało nagłe zmiany 
w organizacji pracy mia-
sta oraz utrudniało pla-
nowanie jego rozwoju. 

W latach 2018–2024 
zwołane zostały 73 sesje 
Rady Miasta Gdańska, 
w tym 5 sesji nadzwy-
czajnych, które były 
reakcją na niekorzystne 
dla Gdańska pomysły, 
m.in. likwidację Grupy 
Lotos czy zmiany prawa 
oświatowego, do których 
samorządy nie miały 
środków i czasu, żeby się 
przygotować. 

Oprócz działań  
nadzwyczajnych  
radni podjęli także po-
nad 1800 uchwał, złożyli 
do Prezydent Gdańska 
3235 interpelacji 
i 523 zapytania, 
interweniowali 
w sprawach mieszkań-
ców i aktywnie spotykali 
się z gdańszczankami  
i gdańszczanami, by na 
bieżąco reagować na po-
jawiające się wyzwania.

Radni mijającej kadencji 
nadali 4 tytuły Honoro-
wej Obywatelki  
i Honorowego Obywatela 
Miasta Gdańska. Laure-
aci tego najważniejszego 
w Gdańsku wyróżnienia 
to Halina Winiarska-Kisz-
kis, Jerzy Kiszkis, Danuta 
Wałęsa i Jerzy Owsiak. 
Kapituła Medalu Św. 
Wojciecha (S. Adalber-
tusa) i Medalu Księcia 
Mściwoja II (Mestwina 
II) przyznała podczas tej 
kadencji 19 odznaczeń. 

Z mojej inicjatywy Rada 
Miasta Gdańska ustano-
wiła dwie nowe nagrody: 
Zasłużony dla Gdańskich 
Seniorów oraz Zasłużony 
dla Gdańskiej Młodzieży. 
Podczas dwóch edycji 
przyznano pięć nagród 
za istotne dokonania  
na rzecz gdańskiej mło-
dzieży i dwie nagrody  
za istotne dokonania  
na rzecz gdańskich se-
niorów. Najważniejszy 
głos w przyznawaniu 
tych nagród mają Mło-
dzieżowa Rada Miasta 
Gdańska i Gdańska  
Rada Seniorów.

Obie Rady, jako organy 
doradcze Rady Miasta 
Gdańska, prężnie działa-
ły w mijającej kadencji. 
Gdańska Rada Senio-
rów w istotny sposób 
integrowała środowiska 
seniorek i seniorów oraz 
aktywizowała przed-

stawicieli tej grupy 
wiekowej licznymi ini-
cjatywami. Także radni 
z Młodzieżowej Rady 
Miasta Gdańska pokazali, 
jak ważny jest głos mło-
dych w naszym mieście. 
Niezwykle wartościowe 
były przygotowane przez 
nich dwa raporty doty-
czące zdalnej edukacji  
i wykluczenia transpor-
towego.

Chciałabym podziękować 
Radnym Miasta Gdań-
ska, Gdańskiej Radzie 
Seniorów i Młodzieżowej 
Radzie Miasta za pracę 
i czas poświęcony na-
szemu miastu. Dziękuję 
wszystkim gdańszczan-
kom i gdańszczanom, 
wspólnie z którymi po-
dejmowałam różne ini-
cjatywy na rzecz naszego 
miasta, jego mieszkanek 
i mieszkańców. 

Wierzę, że niezależnie  
od różnicy zdań, które 
czasem pojawiają się  

w dyskusji, wszystkim 
nam zależy na Gdańsku 
i czynieniu go miastem, 
które może być wzorem 
dla innych w Europie 
i na świecie, ale przede 
wszystkim miastem 
przyjaznym i dobrym 
do życia.

Agnieszka Owczarczak
przewodnicząca Rady Miasta 
Gdańska

Danuta Wałęsa odbiera tytuł Honorowej Obywatelki 
Gdańska podczas uroczystej sesji Rady Miasta, 6 lutego 
2023 roku.
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